
WORLD HERITAGE LIST ZAMOSC 

IDENTIFICATION 

Nomination The Old Town of Zamosc 

Location Province of Lublin 

State party Po land 

2 November 1989 

DESCRIPTION AND ffiSTORY 

The town of Zamosc was the persona! creation of the hetman (head of the 
army) Jan Zamysky, on his own lands. Located on the tracte route linking 
western and northern Europe with the Black Sea, the town was 
conceived from the beginning as an economie centre based on tracte. 

Zamysky, who was educated at the University of Padua, modelled his town 
on the Italian trading cities. He called on an Italian architect, Bernardo 
Morando, a native of Padua, who had already worked in Warsaw, to design 
the town around two functions: tracte centre and residence of the 
hetman's family. It was under construction for nine years, from 1582 to 
1591. 

Morando organized the space within the enceinte into two distinct 
sections: on the west the noble residence, and on the east the town 
proper, laid out around three squares. To populate it, Zamysky brought in 
merchants of various nationalities and displayed great religious tolerance 
to encourage people to settle there: they included Ruthenes (Slavs of the 
Orthodox church), Turks, Armenians, Jews, and others. Moreover, he 
endowed the town with its own academy (1595), modelled on ltalian 
cities. 

Zamosc is spoken of as a Renaissance town. However, on the one hand, 
Morando himself must have had Mannerist training, and on the other, in 
ali the countries of Central Europe (Poland. Bohemia, Slovakia, Hungary. 
certain German regions and, in part, Austria proper). ltalian Renaissance 
architecture had been weil assimilated and adapted to local traditions 
since the 15th century. Consequently, Zamosc was planned as a town in 
which the Mannerist taste mingled with certain Central European urban 
traditions, such as the arcaded galleries which surround the squares and 
create a sheltered passage in front of the shops. 

However, the town designed by Morand o. who died in the earl y 1 7th 
century, was mostly built during the Baroque period. Ideally located for 
tracte, it was also exposed to military attack. lt became a strategie military 
point and, after the old enceinte was reinforced, new fortifications of the 
Vauban type were added in the 17th century. 

The modem town grew for the most part outside the fortifications, which 
gives the old town a great degree of coherence in its plan and 
architecture. Having escaped the vast destruction suffered by many other 



Polish towns during the Second World War, Zamosc is an outstanding 
example of Polish architecture and urbanism of the 16th and 1 7th 
centuries. 

COMMENTS 

The initial ICOMOS evaluation noted the need to protect the immediate 
environment of the old town of Zamosc from the encroachment of 
unsympathetic constructions in the zone surrounding the fortifications. 
The World Heritage Committee in December 1991 noted the need to 
define a buffer zone and associated legal measures. The Polish authorities 
have subsequently provided satisfactory evidence of the existence of a 
buffer zone and of a policy that will include the demolition of sorne 
unsympathetic recent structures in the immediate vicinity of the 
proposed World Heritage Monument. 

ICOMOS RECOMMENDATION 

That this cultural property be included on the World Heritage List on the 
basis of Criterion iv. 

- Criterion iv : Zamosc is an outstanding example of a Renaissance 
planned town of the late 16th century, which retains its original layout 
and fortifications and a large number of buildings of particular interest, 
blending Italian and central European architectural traditions. 

ICOMOS, October 1992 
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LISTE DU PATRIMOINE MONDIAL N° 564 Rev ZAMOSC 

IDENTIFICATION 

Bien proposé La vieille ville de Zamosc 

Province de Lublin 

Etat partie Pologne 

2 novembre 1989 

DESCRIPTION ET ffiSTOIRE 

La ville de Zamosc est une création personnelle du hetman (chef d'armée) 
Jan Zamysky sur son domaine privé. Située sur la route commerciale 
reliant l'Europe occidentale et septentrionale à la mer Noire, cette ville fut 
conçue dès le début comme un centre économique basé sur le commerce. 

Jan Zamysky, formé à l'Université de Padoue, imagina cette ville sur le 
modèle des cités commerciales italiennes. Il fit appel à un architecte 
italien, Bernardo Morando (originaire de Padoue), qui avait travaillé à 
Varsovie conçut cette ville avec une double fonction: centre commercial et 
résidence de la famille du hetman. La ville prendra forme en l'espace de 
neuf années ( 1582-1591). 

A l'intérieur d'une enceinte, Morando organisa l'espace en deux 
parties assez bien séparées: à l'ouest la résidence nobilaire et à l'est la 
ville proprement-dite ordonnée autour de trois places. Pour peupler 
sa ville, Zamysky fit venir des commerçants de nationalités diverses et 
sut jouer d'une grande tolérance religieuse pour inciter à s'y installer: 
des Ruthènes (population slave de rite orthodoxe), des Turcs, des 
Arméniens, des Juifs. etc. D'autre part. il dote sa ville d'une Académie 
(1595) sur le modèle des cités italiennes. 

L'on parle de cette ville comme d'une ville de la Renaissance, or d'une part 
Morando lui-même devait avoir une formation maniériste et. d'autre part, 
dans tous les pays d'Europe Centrale (Pologne. Bohême. Slovaquie, 
Hongrie. certaines régions allemandes et - partiellement - l'Autriche 
proprement-dite) l'architecture de la Renaissance italienne était bien 
assimilée et adaptée aux traditions locales depuis le XVe siècle. Par 
conséquent la ville de Zamosc a été conçue comme une ville où se 
mélangent les goûts maniéristes et certaines traditions urbaines d'Europe 
Centrale. telles les galeries à arcades qui entourent les places et créent un 
espace abrité devant les échoppes. 

Toutefois, la ville conçue par Morando (mort au début du XVIIe siècle) 
s'édifie surtout à l'époque baroque. Sa situation idéale du point de vue 
commercial. expose la ville aussi aux attaques militaires et Zamosc devient 
un point stratégique militaire et. après des renforcements de l'ancienne 
enceinte elle sera dotée au XVIIe siècle de nouvelles fortifications de type 
Vauban. 

La ville moderne s'est développée surtout en dehors des fortifications ce 
qui donne une grande cohésion à son plan et à l'architecture de la ville. 



Ayant échappé aux grandes destructions subies par de nombreuses autres 
villes polonaises pendant la Dernière Guerre, Zamosc est un exemple 
éminent de l'architecture et de l'urbanisme polonais des XVIe-XVIIe 
siècles. 

OBSERVATIONS 

Dans son évaluation initiale, l'ICOMOS a noté qu'il fallait assurer une 
protection de l'environnement immédiat de le vieille ville de Zamosc étant 
donné l'empiètement de constructions déplaisantes dans la zone autour 
des fortifications. A l'occasion de sa réunion de décembre 1991, le Comité 
du Pzatrimoine mondial a noté qu'il était nécessaire de définir une zone 
tampon et des mesures juridiques corespondantes. Par la suite, les 
autorités polonaises ont fourni des preuves satisfaisantes de l'existence 
d'une zone tampon et d'une politique qui prévoit la démolition de quelques 
structures récentes déplaisantes situées à proximité du Monument du 
Patrimoine mondial proposé pour inscription. 

RECOMMANDATION DE L'ICOMOS 

L'ICOMOS recommande que ce bien culturel soit inscrit sur la Liste 
du Patrimoine mondial au titre du Critère iv. 

- Critère iv : Zamosc est un exemple exceptionnel de ville conçue à la 
Renaissance à la fin du 16ème siècle qui conserve son plan d'origine, ses 
fortifications et un grand nombre de bâtiments particulièrement 
intéressants où se mêlent des traditions architecturales italiennes et 
d'Europe centrale. 

ICOMOS, octobre 1992 
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